

· ISSN 2541-7509 ·

ГУМАНИТАРНЫЙ НАУЧНЫЙ ВЕСТНИК

№5, 2020

ТЕМА НОМЕРА: СОВРЕМЕННАЯ СОЦИАЛЬНО-ГУМАНИТАРНАЯ МЫСЛЬ:
ПРОБЛЕМНОЕ ПОЛЕ И ПЕРСПЕКТИВЫ ИССЛЕДОВАНИЙ

(по материалам международной научной конференции
29-30 мая 2020 года, Смоленск, Россия)



Сетевое издание
Электронный научный журнал

ГУМАНИТАРНЫЙ НАУЧНЫЙ ВЕСТНИК

Сетевое издание
Электронный научный журнал

Издание основано в 2016 г.
Периодичность – выходит 12 номеров в год.
Свидетельство о регистрации СМИ Эл № ФС 77-66175 от 20.06.2016, выдано Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор).

Редакционная коллегия

Баринов Д.Н., (главный редактор) д-р филос. наук, доц.; *Гавриленков А.Ф.*, д-р истор. наук, доц.; *Гаранина О.Д.*, д-р филос. наук, проф.; *Далингер В.А.*, д-р пед. наук, проф.;
Итунина Н.Б., канд. филос. наук, проф.; *Кондрашихин А.Б.*, д-р экон. наук, проф.;
Микерова Г.Г., д-р пед. наук, проф.; *Океанова З.К.*, д-р экон. наук, проф.;
Счастливецва Е.А., д-р филос. наук, проф.; *Тужба Э.Н.*, д-р социол. наук, доц.,
Вестов Ф.А., канд. юр. наук, доц., *Казданян С.Ш.*, канд. психол. наук, доц.;
Степанов А.Г., канд. филол. наук, доц., *Фоменков А.И.*, канд. пед. наук, доц.,
Шошин С.В., канд. юр. наук, доц.

Материалы публикуются в авторской редакции и отображают персональную позицию автора. Редакция не несет ответственности за материалы, опубликованные в журнале. За содержание и достоверность статей ответственность несут авторы. Мнение редакции может не совпадать с мнением авторов статей. При использовании и заимствовании материалов ссылка на издание обязательна.

Тип лицензии CC поддерживаемый журналом: Attribution 4.0 International (CC BY 4.0).

Адрес редакции:
214038, г. Смоленск, ул. Кловская, 23-а, 63.
Официальный сайт: naukavestnik.ru.
Тел.: +7 905 696-6338.
E-mail: info@naukavestnik.ru.

HUMANITARIAN SCIENTIFIC BULLETIN

Network edition
Electronic scientific journal

Publication was founded in 2016.

Schedule – 12 issues in a year.

The certificate of registration EL no. FS 77-66175 of 20.06.2016, issued by The Federal Service for Supervision of Communications, Information Technology, and Mass Media (Roskomnadzor).

Editorial Board:

Barinov D.N., (*Editor-in-chief*) Doctor of Philosophical sciences, Assoc. Prof.;
Gavrilentov, A.F., Doctor of Historical sciences, Assoc. Prof.;
Garanina, O.D., Doctor of Philosophical sciences, Prof.; *Dalinger V.A.*,
Doctor of Pedagogical sciences, Prof.; *Itunina N.B.*, Candidate of Philosophical sciences,
Prof.; *Kondrashihin A.B.*, Doctor of Economical sciences, Prof.; *Mikerova G.G.*,
Doctor of Pedagogical sciences, Prof.; *Okeanova Z.K.*, Doctor of Economical sciences, Prof.;
Schastlivtseva E.A., Doctor of Philosophical sciences, Prof.; *Tuzhba E.N.*,
Doctor of Sociological sciences, Assoc. Prof.; *Vestov F.A.*, Candidate of Juridical sciences,
Assoc. Prof.; *Kazdanyan S. Sh.*, Candidate of Psychological sciences, Assoc. Prof.;
Stepanov A.G., Candidate of Philological sciences, Assoc. Prof.;
Fomenkov A.I., Candidate of Pedagogical sciences, Assoc. Prof.;
Shoshin S.V., Candidate of Juridical sciences, Assoc. Prof.

The materials are published in the author's edition and reflect the personal position of the author. The Editorial board is not responsible for the materials published in the journal. The authors are responsible for the content and reliability of the articles. Editorial opinion may not coincide with the opinion of the authors. When using and borrowing materials reference to the publication is required.

License type supported CC: Attribution 4.0 International (CC BY 4.0).

Address of the editorial office:
214038, Smolensk, Klovskaya str., 23-a, 63.
Official site: naukavestnik.ru.
Phone: +7 905 696-6338.
E-mail: info@naukavestnik.ru.

СОДЕРЖАНИЕ

ИСКУССТВОВЕДЕНИЕ	1
<i>Костюков Ю.В.</i> Фарфоровые тарелки в «этрuscoм стиле» из Краснодарского краевого художественного музея имени Ф.А. Коваленко	1
<i>Котломанов А.О., Чикова Т.В., Чикова Д.В.</i> «Здесь был Бродский»: об идентичности искусства в городской среде	7
ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ	16
<i>Мальцев Н.К.</i> История архивного дела в Республике Коми в трудах современных исследователей	16
<i>Прошутинская А.О.</i> История развития рисоводства на Кубани в 30-е гг. XX века	20
<i>Пустовойт Г.А.</i> Организация химических исследований на Северо-Востоке России в 1930-е-1940-е гг.	24
<i>Роговой А.С.</i> Современное этническое мифотворчество: историография вопроса	36
<i>Хазан Е.В.</i> Использование фондов Магаданского областного краеведческого музея в обучении истории Северо-Востока России	44
ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ	54
<i>Алдакимова О.В., Волобуева Н.А., Костенко А.А.</i> Анализ зарубежного опыта кросс-культурной адаптации иностранных студентов	54
<i>Ветров Ю.П., Проказин Е.С.</i> Роль гуманитарного образования в формировании профессиональных компетенций у курсантов военных вузов	60
<i>Воробьева М.В., Канарская М.</i> Дистанционное обучение: характеристики, преимущества и недостатки	65
<i>Иванова А.В., Митющенко Е.В.</i> Проектирование дисциплины «Визуализация информации» в подготовке бакалавров педагогического образования	70
<i>Муравьева Е.В., Князькина Е.А.</i> Образовательный кластер как инструмент развития технического творчества	77
<i>Лосева И.И., Миронова Е.Н., Миронов А.В.</i> Современные технологии формирования ранней профориентации у детей в условиях ДОО	83

<i>Мартынова Е.А., Романенкова Д.Ф.</i>	
Тьюторское сопровождение инклюзивного обучения лиц с ограниченными возможностями здоровья и инвалидов в организациях среднего профессионального и высшего образования	89
<i>Мельцаев Д.М.</i>	
Формально-содержательные и контекстуальные основы изучения литературного произведения в начальной школе	95
<i>Меркулова О.Р.</i>	
Литературоведческие основы анализа художественного произведения в начальной школе	100
<i>Динь Тхуй Нган</i>	
Использование аутентичных текстов в обучении аудированию русской речи вьетнамских студентов-филологов: теоретический аспект	105
<i>Рябова Т.В., Торосян С.Г.</i>	
Мультимедийные технологии как средство повышения эффективности обучения иностранному языку	109
<i>Сезонова Т.В.</i>	
Использование практико-ориентированного подхода в преподавании криминалистики (на примере вуза МВД)	115
<i>Стуколова Е.А., Хромова Е.В.</i>	
Креолизованный текст как способ развития иноязычной коммуникативной компетенции старшеклассников	123
<i>Сысолятина Л.В.</i>	
Роль родителей в формировании словаря у детей раннего возраста с задержкой речевого развития	129
<i>Уйманова Н.А.</i>	
Педагогическое саморазвитие преподавателя в электронном образовательном пространстве колледжа	134
<i>Церюльник А.Ю.</i>	
Функционирование университета в условиях дистанционного формата обучения в период пандемии COVID-19	139
<i>Чермошеницева Е.Г., Тухватуллина А.В., Залиева Г.И.</i>	
Дистанционное обучение: как сократить дистанцию?	144
ПОЛИТИЧЕСКИЕ НАУКИ	148
<i>Nguyen Linh Khieu</i>	
Coping with negative impacts of non-traditional security in ethnic minority areas in Russian Federation and experience for Vietnam	148
ПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ	156
<i>Боровских С.Э., Осницкий А.К.</i>	
Устойчивость психологических показателей игроков, как предпосылка успешного командообразования	156

<i>Леденцова С.Л., Чатырбаева Н.Х.</i>	
Нарушения интимно-личностных отношений в семьях с женщинами, болеющими гинекологическими заболеваниями	163
<i>Осницкий А.К., Калинин А.А., Шмаров В.А.</i>	
Диагностика уровня социальной фрустрированности ВИЧ-положительных мужчин	171
<i>Плюснина М.А.</i>	
Исследование феномена прокрастинации у студентов первого курса обучения	177
<i>Соснина А.А.</i>	
Особенности и причины экстремизма в молодежной среде	182
СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКИЕ НАУКИ	189
<i>Гермашева Т.М., Гречишная В.В.</i>	
Особенности взаимосвязи экономики и политики в международной деятельности КНР	189
<i>Гоуа В.</i>	
Pricing on the Global Gold Market	194
<i>Калянова Г.С.</i>	
Особенности рациональности экономического человека (на примере отдельного административно-экономического района)	198
<i>Михайлова Е.М.</i>	
Категоризация информационных источников HR-аналитики в контексте управления эффективностью персонала	203
<i>Найденко И.С., Величко О.А.</i>	
Проблемы и перспективы развития внедрения цифровых технологий в высшем образовании	209
<i>Костина Е.Ю., Сивцев А.М.</i>	
Проблемы организации деятельности по обеспечению социальных проектов для молодежи в Приморском крае	215
<i>Соина А.С., Ченгарь О.В., Шевченко В.И.</i>	
Общество через призму больших данных социальных сетей: современный зарубежный опыт	220
<i>Тулина Т.М.</i>	
Количество среднего класса в России и Вологодской области по параметру доход в соответствии с различными методиками в 2019 г.	228
ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ	235
<i>Баранцева О.А., Кузнецова К.Э.</i>	
Проблема определения и систематизации академического вокабуляра	235
<i>Бармина Е.А., Местанко Н.А., Москаленко О.А., Скидан О.Г.</i>	
Окказиональные преобразования фразеологизмов англоязычного политического медиадискурса как средство достижения его динамики	240

<i>Бутенко Е.Ю.</i>	
Лексикографический аспект концепта <i>Peyorishness</i> (Пессимизм) в британской лингвокультуре	245
<i>Кабанова Н.Е., Селиверстова М.О.</i>	
К вопросу о жанровых особенностях фантастической литературы	251
<i>Топоркова Ю.А.</i>	
Коммуникативно-прагматический аспект испаноязычных рекламных текстов	259
<i>Шевченко Т.С.</i>	
Духовный потенциал пушкинского текста как прецедентного (на примере русской эмигрантской публицистики)	265
ФИЛОСОФСКИЕ НАУКИ	270
<i>Апухтин А.Н.</i>	
Терминологическая неопределённость понятия личности в богословии	270
<i>Бухалова Н.А., Игнатъева Н.Н.</i>	
Современная семья: кризис или трансформация?	278
<i>Гомбоева Н.Г.</i>	
Особенности духовной сферы современного общества	285
<i>Кожевникова О.Н.</i>	
Влияние философии Платона и Аристотеля на интерпретацию семейной проблематики представителями казанской школы духовно-академического теизма (конец XIX – начало XX веков)	290
<i>Меньшикова А.А.</i>	
«Лингвистическое кантианство»: независимость концепции	295
ЮРИДИЧЕСКИЕ НАУКИ	302
<i>Босык О.И., Куликова А.А.</i>	
Пути решения проблемы очередей в детские сады в субъектах Российской Федерации	302
<i>Литвина В.С.</i>	
Некоторые вопросы определения и согласования условий о вознаграждении по агентскому договору: российское право и зарубежный опыт	306
<i>Nguyen Trung Thanh</i>	
Accountability - theoretical and practical issues in Vietnam	313
<i>Погарцев В.В.</i>	
Правовая и социальная природа международного консьюмеризма	323
<i>Саушкин С.О.</i>	
Становление и перспективы дальнейшего развития уполномоченного органа по защите прав субъектов персональных данных в Российской Федерации	328

TABLE OF CONTENTS

THEORY AND HISTORY OF ART	1
<i>Kostyukov Yu.V.</i> Porcelain plates in the «etruscan style» from the Kovalenko art gallery	1
<i>Kotlomanov A.O., Chikova T.V., Chikova D.V.</i> «Brodsky was here»: about the identity of art in urban environment	7
HISTORICAL SCIENCES	16
<i>Maltsev N.K.</i> History of archives in the Komi Republic in the works of modern researchers	16
<i>Proshutinskaya A.O.</i> The history of the development of rice farming in the Kuban in the 30s. of XX century	20
<i>Pustovoit G.A.</i> Organization of chemical research in the North-East Russia in the 1930s-1940s.	24
<i>Rogovoy A.S.</i> Contemporary ethnic myth creativity: a historiography of the question	36
<i>Khazan E.V.</i> Funds of the Magadan regional museum in teaching the history of the North-East of Russia	44
PEDAGOGICAL SCIENCES	54
<i>Aldakimova O.V., Volobueva N.A., Kostenko A.A.</i> Analysis of foreign experience in cross-cultural adaptation of foreign students	55
<i>Vetrov Yu.P., Prokazin E.S.</i> The role of humanitarian education in the formation of professional competencies among cadets of military universities	60
<i>Vorobyeva M.V., Kanarskaya M.</i> Distance learning: characteristics, advantages and disadvantages	65
<i>Ivanova A.V., Mityuschenko E.V.</i> Projection of discipline «Visualization of information » in the training of bachelors of teacher education	70
<i>Muravyova E.V., Knyazkina E.A.</i> Educational cluster as a tool for the development of technical creativity	77
<i>Loseva I.I., Mironova E.N., Mironov A.V.</i> Modern technologies for the formation of early career guidance in children in pre-school settings	83
<i>Martynova E.A., Romanenkova D.F.</i> Tutor support for inclusive education persons with limited health possibilities and persons with disabilities in organizations of secondary professional and higher education	89

<i>Meltsaev D.M.</i>	
Formal-substantive and contextual foundations of the study of literary works in elementary school	95
<i>Merkulova O.R.</i>	
Literary research bases of analysis of artwork in elementary school	100
<i>Dinh Thuy Ngan</i>	
The use of authentic audio texts in teaching listening skill of Russian language to Vietnamese students-philologists: theoretical aspect	105
<i>Ryabova T.V., Torosyan S.G.</i>	
Multimedia technologies as a means of improving the effectiveness of foreign language teaching	109
<i>Sezonova T.V.</i>	
Using a practice-oriented approach in teaching criminology (on the example of the University of the Ministry of internal Affairs)	115
<i>Stukolova E.A., Khromova E.V.</i>	
Creolized text as a way of developing foreign-language communicative competence of high school students	123
<i>Sysolyatina L.V.</i>	
The role of parents in forming a dictionary in children of early age with delay of speech development	129
<i>Uimanova N.A.</i>	
Teacher's pedagogical self-development in the electronic educational space of the college	134
<i>Tceryulnik A.Yu.</i>	
Distance learning at the university during the COVID-19 pandemic	139
<i>Chermoshentseva E.G., Tuhvatullina A.V., Zalieva G.I.</i>	
Distance Learning: How to Shorten the Distance?	144
POLITICAL SCIENCES	148
<i>Nguyen Linh Khieu</i>	
Coping with negative impacts of non-traditional security in ethnic minority areas in Russian Federation and experience for Vietnam	148
PSYCHOLOGICAL SCIENCES	156
<i>Borovskikh S.E., Osnitskiy A.K.</i>	
Stability of player's psychological indicators as a prerequisite for successful team building	156
<i>Ledentsova S.L., Chatyrbaeva N.H.</i>	
Violations of intimate-personal relations in families with women with gynecological diseases	163
<i>Osnitskiy A.K., Kalinin A.A., Shmarov V.A.</i>	
Social frustration level diagnosis of HIV-positive men	172

<i>Plyusnina M.A.</i>	
Research on the phenomenon of procrastination in first-year students	177
<i>Sosnina A.A.</i>	
Features and causes of extremism among young people	182
SOCIAL AND ECONOMIC SCIENCES	189
<i>Germasheva T.M., Grechishnaya V.V.</i>	
Features of the relationship between Economics and Politics in China's international activities	189
<i>Goya B.</i>	
Pricing on the Global Gold Market	194
<i>Kalyanova G.S.</i>	
Features of rationality of an economic man on the example of a separate administrative and economic district	198
<i>Mikhailova E.M.</i>	
Categorization of HR Analytics information sources in the context of personnel performance management	203
<i>Naydenko I.S., Velichko O.A.</i>	
Problems and prospects for the development of the introduction of digital technologies in higher education	209
<i>Kostina E.Yu., Sivtsev A.M.</i>	
Problems of organizing activities to ensure social projects for youth in the Primorsky Territory	215
<i>Soina A.S., Chengar O.V., Shevchenko V.I.</i>	
Society through the perspective of big data and social networks: modern foreign experience	220
<i>Tulina T.M.</i>	
The number of the middle class in Russia and the Vologda region by the income parameter according to various methods in 2019	228
PHILOLOGICAL SCIENCES	235
<i>Barantseva O.A., Kuznetsova K.E.</i>	
The problem of defining and systematizing academic vocabulary	235
<i>Barmina E.A., Mestanko N.A., Moskalenko N.A., Skidan O.G.</i>	
Promotion of English political media discourse dynamics by means of its phraseological units occasional transformations	241
<i>Butenko E.Yu.</i>	
Lexicographic aspect of the concept Eeyorishness in the British linguistic culture	245
<i>Kabanova N.E., Seliverstova M.O.</i>	
To the issue of the speculative fiction genre peculiarities	251
<i>Toporkova Yu.A.</i>	
Communicative and pragmatic aspect of Spanish-language advertising texts	259

<i>Shevchenko T.S.</i>	
The ethical potential of the Pushkin text as a precedent (based on Russian emigrant journalism)	265
PHILOSOPHICAL SCIENCES	270
<i>Apukhtin A.N.</i>	
Terminological uncertainty of personality concept in theology	270
<i>Bukhalova N.A., Ignatyeva N.N.</i>	
Modern family: crisis or transformation?	278
<i>Gomboeva N.G.</i>	
Features of the spiritual sphere of modern society	285
<i>Kozhevnikova O.N.</i>	
Influence of the philosophy of Plato and Aristotle on the interpretation of family issues by representatives of the Kazan school of spiritual and academic theism (late XIX – early XX centuries)	290
<i>Menshikova A.A.</i>	
The linguistic Kantian tradition: its independence	295
JURIDICAL SCIENCES	302
<i>Bosyk O.I., Kulikova A.A.</i>	
Ways to solve the problem of queues in kindergartens in the regions of the Russian Federation	302
<i>Litvina V.S.</i>	
Some issues of determining and agreeing on terms of remuneration under an agency agreement: Russian law and foreign experience	306
<i>Nguyen Trung Thanh</i>	
Accountability - theoretical and practical issues in Vietnam	313
<i>Pogartsev V.V.</i>	
Legislative and social nature of international consumerism	323
<i>Saushkin S.O.</i>	
Formation and prospects for the further development of authorized bodies for the protection of the rights of personal data subjects in the Russian Federation	328